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دیــدگــــاه

 غربی ها می خواهند با فشار بر ایران 
اهد اف خود را پیش ببرند

 پشت پرد ه نظام سیاسی 
حاکم بر روسیه

سقوط هواپیمای »اف-  ۱۴« 
ارتش د ر اصفهان

مدیر روابط عمومی ارتش در استان های 
اصفهان، یزد و چهار محال و بختیاری، گفت: یک 
فروند هواپیمای »اف-  ۱۴«  ارتش صبح دیروز به 
محض بلند شدن از باند فرودگاه دچار حادثه شد 
و سقوط کرد. سرهنگ معتمدی، اظهار کرد: یک 
فروند هواپیمای »افِ-  ۱۴« ارتش صبح دیروز 
ساعت ۱0 و نیم هنگام بلند شدن از باند پایگاه 
هشتم شکاری اصفهان دچار نقص فنی می شود 
و بلافاصله در این پایگاه سقوط می کند. وی 
افزود: قبل از سقوط، خلبان و کمک خلبان این 
هواپیمای جنگنده ایجکت می کنند و در حال 
حاضر به بیمارستان الزهرا منتقل شده اند.  مدیر 
روابط عمومی ارتش در استان های اصفهان، یزد 
و چهار محال و بختیاری، خاطرنشان کرد: علت 
دقیق حادثه در دست بررسی است، اما به احتمال 
قوی نقص فنی در موتور این هواپیما سبب سقوط 

آن شده است. 

 تعویق رسید گی به شکایت 
بانک ملی ایران د ر آلمان

دادگاه رسیدگی به شکایت بانک ملی ایران 
علیه شرکت تله کوم آلمان بار دیگر به تعویق 
افتاد. دادگاه عالی هامبورگ شکایت بانک ملی 
ایران علیه شرکت تله کوم آلمان را که قرار بود روز 
جمعه برگزار شود به تعویق انداخت و اعلام کرد که 
این دادگاه تا اطلاع ثانوی برگزار نمی شود. دادگاه 
عالی هامبورگ علیه به تعویق افتادن رسیدگی به 
پرونده شکایت بانک ملی ایران را بیماری یکی از 
وکلای مدافع پرونده عنوان کرده است. قرار بود 
که نخستین جلسه دادگاه روز جمعه ۱۷ ژوئن 
)۲۷ خردادماه( برگزار شود. تاکنون تاریخ دیگری 
نیز برای رسیدگی به این شکایت تعیین نشده 
است. شرکت تله کوم آلمان به دلیل تحریم های 
آمریکا در سال ۲0۱۸ و ترس از اقدامات تنبیهی 
واشنگتن قرارداد تلفن و اینترنت با شعبه بانک ملی 
در هامبورگ را فسخ کرده بود. دادگاه هامبورگ 
برای رسیدگی به این شکایت پیشاپیش نظر 
دیوان عالی اروپا را در مورد مقررات ضد-  بلاکینگ 
اتحادیه اروپا جویا شده بود. این مقررات برای 
شرکت های اروپایی مشخص می کند که در چه 
شرایطی پیروی از تحریم های آمریکا ممنوع 
خواهد بود. بر اساس تصمیم دیوان عالی اروپا در 
ماه دسامبر سال گذشته )میلادی(، شرکت ها تنها 
زمانی می توانند این مقررات را نقض و از تحریم ها 
پیروی کنند که با تأثیرات نامتناسب اقتصادی 
مواجه شوند. دیوان عالی اروپا تاکید دارد که قطع 
روابط تجاری به صرف ترس و نگرانی از تحریم های 

آمریکا مجاز نیست. 

ایران نیازمان به گاز را د رک 
می کند

سخنگوی وزارت برق عراق با اشاره به اینکه 
میزان صادرات گاز ایران به این کشور افزایش 
یافته است تاکید کرد که طرف ایرانی نیاز عراق 
به گاز را درک می کند. احمد موسی گفت: وزارت 
برق عراق تماس هایی در خصوص افزایش صادرات 
گاز ایران به این کشور به منظور فعال کردن 
نیروگاه های تولید انرژی با طرف ایرانی دارد و 
اکنون میزان صادرات افزایش یافته است و به 
روزانه ۴0 میلیون متر مکعب رسیده است. وی 
گفت که عراق رایزنی هایی با طرف ایرانی در 
راستای افزایش تدریجی صادرات گاز دارد و طرف 

ایرانی نیاز عراق را درک می کند. 

واکنش به اد عاهای اخیر 
»پمپئو«

نماینده ویژه رئیس جمهور در امور افغانستان، 
به اظهارات اخیر »مایک پمپئو«، وزیر خارجه 
پیشین آمریکا در مصاحبه با شبکه سعودی العربیه 
واکنش نشان داد. حسن کاظمی قمی در صفحه 
توییتر خود در این زمینه نوشت: »ابتدا ذهن ها را 
معاصر کنیم. دروغگویی و پنهانکاری بخشی از 
ویژگی آمریکاست. طبیعی است در سیستمی که 
سالانه میلیون ها دلار هدر رفت محافظت از پامپئو 
می شود، امر آشکارا پنهان می شود و واشنگتن 
کارنامه سراسر دروغ خود از افغانستان تا آمریکای 
جنوبی را با دروغ پراکنی به تصویر می کشد.  مایک 
پمپئو، وزیر خارجه پیشین آمریکا در زمان دونالد 
ترامپ روز جمعه در گفت وگویی با العربیه گفت: ما 
با نظام ایران آشنایی داریم. آن ها خواهان نابودی 
اسرائیل و ایالات متحده هستند. ما نباید بر سر 
این مذاکره کنیم که دریابیم چه میزان باید به 
ایران بدهیم تا برای یک لحظه، وعده ای گذرا 
درخصوص کاهش غنی سازی و سرعت برنامه های 

تسلیحاتی شان بدهند. 

 بازد اشت اسد ا... اسد ی 
غیر قانونی است

معاون امور بین الملل قوه قضائیه و دبیر ستاد 
حقوق بشر آخرین وضعیت پرونده اسدا... اسدی و 
حمید نوری را تشریح کرد. »کاظم غریب آبادی«، 
معاون امور بین الملل قوه قضائیه و دبیر ستاد 
حقوق بشر به تشریح آخرین وضعیت پرونده 
»حمید نوری« و »اسدا... اسدی« پرداخت. دبیر 
ستاد حقوق بشر در مورد پرونده »اسدا... اسدی«، 
گفت: »ایشان از مصونیت دیپلماتیک برخوردار 
است؛ بازداشت ایشان در آلمان و نگهداری ۱0۱ 
روزه اش در وضعیت نامناسب مغایر با حقوق 
بین الملل، حقوق بشر و کنوانسیون ۱۹۶۳ وین 
ناظر بر روابط کنسولی بود.  »غریب آبادی«، افزود: 
»انتقال آقای اسدی به بلژیک و حکمی که علیه 
وی در این کشور صادر شد، نیز چنین شرایطی 
داشت و ما آن دادگاه را دادگاهی کاملا غیرقانونی 

و ناعادلانه در این زمینه می دانیم. 

خبـــر

یوسف مولایی
کارشناس مسائل بین الملل

صلاح الدین خدیو
تحلیلگر مسائل بین الملل

»آرمانملی«تحولاتحولمحوربرجامرابررسیمیکند

اروپا سرگردان و پیرو؛ آمریکا زیاده خواه و منفعت طلب
آرمانملی-تحولات حول محور برجام به نحوی 
پیش می رود که به اذعان بسیاری از تحلیلگران داخلی و 
بین المللی چندان امیدی به احیای این توافق وجود ندارد. 
چرا که غربی ها از سویی از لزوم پایبندی به برجام، احیای 
این توافق و از سر گیری مذاکرات وین صحبت می کنند و 
از سوی دیگر در شورای حکام قطعنامه ضد ایرانی صادر 
می کنند. همین رویکرد متناقض غربی ها نیز باعث شده 
تا برجام همچنان در شرایط نامعلوم بماند. آنچه مسلم 
است؛ اروپا بدش نمی آید در شرایط فعلی که با بحران 
غذا و انرژی روبه رو است و بحران اوکراین و روسیه هم 
طولانی شده است، بازار انرژی ایران را با احیای برجام 
فعال کند تا فشارها را از خود بکاهند. این در حالی است 
که اروپایی ها و نیز آمریکا حاضر به پرداخت هزینه این 
کار به ایران نیستند. به عبارتی می خواهند از آب بپرند 
اما پایشان خیس نشود! آنها ایران را به درخواست های 
فرابرجامی متهم می کنند در حالی که برخی از تحریم های 
آمریکا علیه ایران به ویژه آنهایی که در زمان ترامپ به 
بهانه و اسامی مختلف غیر از هسته ای تصویب و اعمال 
شده است در عمل اجازه انتفاع ایران از لغو تحریم ها در 
چارچوب برجام را نمی دهد. مقامات ایران، به ویژه دولت 
جدید تاکید دارند که احیای برجام نباید صرفا اسمی باشد 
بلکه باید انتقاع سیاسی و اقتصادی از این توافق برای ایران 
نیز کامل و قابل دسترس باشد نه آنکه آمریکا صرفا روی 
کاغذ تحریم ها را لغو کند. قدر مسلم اگر طرفین عزمی 
برای احیای برجام داشته باشند می توان خیلی راحت 

به توافق رسید. 
بازیدوسرباخت

سه کشور اروپایی عضو برجام طی روزهای اخیر با چراغ 
سبز آمریکا در راستای منافع مخالفان جهانی برجام یعنی 
رژیم صهیونیستی و برخی کشورهای منطقه، قطعنامه ای 
را در شورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی علیه 
ایران تصویب کردند که به نظر می آید با تحولات بعد 
از آن، شاهد آغاز یک بازی »باخت ـ باخت« در بحث 
برجام و تلاش های دیپلماتیک برای حل مسالمت آمیز 
مساله هسته ای باشند.  این قطعنامه از ایران می خواهد 
به باقی مانده سؤالات آژانس درباره ذرات اورانیوم پیدا 
شده در سه مکان هسته ای مورد بحث توضیح دهد. 
این قطعنامه در حالی به گفته حسین امیرعبداللهیان 

وزیر امور خارجه کشورمان »شتاب زده« صادر شد که 
مذاکرات فنی و پادمانی ایران و آژانس همچنان در جریان 
است و موضوع یک مکان مورد سوال نیز بررسی و حل و 
فصل شده است. بر اساس نامه توضیحی ایران در ارتباط 
با گزارش اخیر آژانس در خصوص سه مکان مورد بحث 
باقی مانده؛ در راستای همکاری بیشتر با آژانس، ایران 
موافقت کرد تا در دو نوبت بیانیه های مشترک ۲۶ اوت 
۲0۲0 و ۵ مارس ۲0۲۲ را منعقد کند که مفاد آن ها 
به طور کامل توسط جمهوری اسلامی ایران اجرا شده 
است. بر اساس این نامه، ایران تاکید کرده است که 
تمامی مواد و فعالیت های هسته ای ایران به طور کامل 
به آژانس اعلام شده است و نظام راستی آزمایی بسیار 
قوی را پشت سر گذاشته است. لازم به ذکر است که در 
طول ۲0 سال گذشته بیش ترین بازرسی های گسترده 
آژانس در ایران انجام شده است که گزارش اجرای پادمان 
آژانس در سال ۲0۲۱ مؤید این موضوع است به طوری 
که بیان می دارد ۲۲درصد از بازرسی های سراسر جهان 
در ایران انجام شده است در حالی که ایران تنها ۳درصد 
از کل مؤسسات هسته ای تحت پوشش آژانس در سراسر 
جهان را داراست. جمهوری اسلامی ایران به طور قوی 
انتظار دارد تا آژانس گزارش خود را در مورد فعالیت های 
راستی آزمایی در جمهوری اسلامی ایران به شیوه ای 
حرفه ای و بی طرفانه بدون فشارهای سیاسی خارجی ارائه 
کند. سعید خطیب زاده، سخنگوی وزارت امور خارجه 
تاکید کرده بود که ایران متناسب با اقدام و اتفاقی که 
بیفتد پاسخ  می دهد.  وی گفته بود که »ایران این اقدام را 
برخلاف دیپلماسی می داند و تصویب قطعنامه را سازنده 
نمی داند و معتقدیم که این اقدامات هم در مسیر کل 
همکاری های ما با آژانس و هم مذاکرات اثرات منفی 
خواهد داشت و بانیان این قطعنامه باید بدانند هر چقدر 
هم این قطعنامه را شکلی معرفی کنند، از نظر ما اقدامی 
مردود است. ایران در واکنش به این اقدام کشورهای 
اروپایی و آمریکا، دوربین های فراپادمانی آژانس در 
چارچوب برجام و همکاری های داوطلبانه ایران را قطع 

کرد و به نصب سانتریفیوژهای پیشرفته سرعت داد. 
انتفاعایرانازبرجام،راهتوافق

اگر بخواهیم نوع رویکرد آمریکا و اروپایی ها  را در 
مورد ایران و صدور قطعنامه مورد ارزیابی قرار دهیم در 

خوشبینانه ترین حالت باید گفت که اروپایی ها بر این 
تصور بودند، با ارایه و تصویب قطعنامه علیه ایران در 
شورای حکام ولو با محتوای ضعیف موجب حرکت دوباره 
ایران و آمریکا به سمت تعامل و توافق و بازگشت مستقیم 
به مذاکرات و در نهایت می شوند اما به نظر آن ها انتظار 
واکنش قاطع ایران در قطع برق دوربین های فراپادمانی و 
سرعت دادن به نصب سانتریفیوژهای پیشرفته را نداشتند 
و با رایزنی ها و پیغام و پسغام سعی کردند مانع ایران از این 
اقدامات شوند. در حالی که از نظر ایران پاسخ   های هوی 
است. برخی کارشناسان ایرانی بر این نظرند، سه کشور 
اروپایی و آمریکا با این اقدام در عمل زنگ اول بن بست 
کشاندن مذاکرات احیای برجام را به صدا درآوردند. در 
مذاکرات فنی و سیاسی بارها و بارها پیش آمده است که 
دو طرف نتوانستند به راه حلی برای مسائل شان دست 
یابند و مذاکرات طولانی شده است اما اقدامی که بر هم 
زننده میز مذاکرات و بسته شدن پنجره دیپلماسی باشد 
انجام نداده اند اما آنچه در ارتباط با تصویب قطعنامه در 
شورای حکام از سوی آمریکا و نیز اروپا شاهد بودیم، 
به طور مشخص نشان می دهد که این کشورها نه تنها 
ابتکار و پیشنهادی برای حل و فصل مسائل ندارند یا ارائه 
نمی دهند، که کمر به مرگ برجام بسته اند. پیش انداختن 
آژانس در این چارچوب برای اعمال فشار به ایران، تکرار 
بازی قبلا باخته از سوی اروپایی ها و آمریکاست. نه 
ایران، ایران ۲00۵ است و نه این کشورها از قدرت و 
دربرگیرندگی گذشته برخوردارند. ایران در سطح فنی 
و حقوقی دستاوردهای بزرگی داشته است و یک بازیگر 
تعیین کننده در این عرصه است. در مقابل ایران، سه 
کشور اروپایی هنوز وابسته و مطیع آمریکا و تحت سیاست 
و نفوذ رژیم اسراییل قرار دارند. کشورهای اروپایی که از 
۲0۱۸ با تلاش های زیاد دیپلماتیک برجام را از تعرض و 
خطرات ترامپ برحذر داشتند امروز با دست خودشان 
تیشه به ریشه آن می زنند. اروپایی ها از یک طرف علیه 
ایران قطعنامه صادر می کنند و از طرف دیگر نماینده شان 
را در مذاکرات برجامی برای اینکه نخ نازک ارتباط میان 
ایران و ۱+۴ و ایران و آمریکا پاره نشود، جلو می اندازند اما 
این اقدامات تا وقتی اراده واقعی برای حل و فصل مساله 
نیست و این کشورها چشم شان را بر روی واقعیتی به نام 
»انتفاع ایران از برجام« بسته اند، راه به جایی نخواهند برد. 

تحریم های یک جانبه به نوعی ناگزیر سازی یک کشور 
به انتخاب راهی است که مورد نظر تحریم کنندگان است 
و همیشه می تواند از طرف کشورها انجام گیرد و حقوق 
بین الملل نیز هیچ محدودیتی در این مسیر قائل نیست. تنها 
چیزی که هست اینکه در چارچوب عکس العملی، کشورهای 
مورد تحریم واقع شده هم همین اقدامات را متقابلا انجام 
دهند. بنابر این یک کشور تا بی نهایت می تواند کشور دیگری 
را تحریم کند. اما تحریم های شورای امنیت بیشتر به لحاظ 
سیاسی خیلی مهم است اگر نه به لحاظ اقتصادی تحریم های 
آمریکا علیه ایران از سایر تحریم های دیگر شدید تر بیشتر 
بوده است.  البته اکنون کشورهای اروپایی و آمریکایی بیشتر 
برای اینکه ایران را تحت فشار قرار دهند به تشویق یا تهدید 
می پردازند تا به واسطه فشارهای بیشتر ایران مسیری که آنها 
می خواهند یعنی بازگشت به برجام را انتخاب کند. لذا نهایتا 
اکنون وقت گذشته و اگر این مساله را به سان یک مسابقه 
فوتبال در نظر بگیریم؛ علاوه بر وقت قانونی بازی وقت های 
تلف شده و اضافی هم گذشته است و به لحاظ منطقی زمانی 
نداریم و در زمان بی زمانی سیر می کنیم. به هر حال این 
پرونده نمی تواند به لحاظ زمانی تا بی نهایت کش داده شود و 
خیلی زمانی نمانده که آمریکا و اروپا تصمیم نهایی را در این 
خصوص بگیرند. فعلا نیز گام نخست فشارهایشان اینگونه 
است که اگر بخواهند ایران را بیشتر تحت فشار بگذارند و برای 
تصمیمات و اقداماتشان نیز یک مسئولیت بین المللی تعریف 
کنند مکانیسم ماشه خواهد بود. چرا که شورای امنیت در 
صورت وتوی احتمالی روسیه به طرف اینکه قطعنامه جدیدی 
تصویب کند نخواهد رفت. اما با طرح مکانیسم ماشه که حق 
وتو آنجا عملیاتی نمی شود می توانند ایران را به شرایط قبل از 
برجام بازگردانند که در قطعنامه ۲۲۳۱ بوده است.  البته آنجا 
تنها فشارهای اقتصادی نخواهد بود. برای آن محدودیت قائل 
می شوند. لذا این مقدمه ای می شود که اجماع جهانی را علیه 
فعالیت هسته ای ایران به وجود بیاورند و فشارهای اقتصادی 
را تشدید کنند. اگر هم از این تحریم ها  و روند آن نتیجه ای 
نگرفتند رویکرد دیگری را پیش خواهند گرفت. البته همواره 
باید امیدوار بود و هنوز هم طرفین می توانند مذاکرات را از سر 
گیرند و به توافق برسند. در هر شرایطی حتی اگر امیدواری 
اندک هم باشد باید خوشبینانه به مساله نگاه کرد و اینکه اگر 
توافقی در برجام صورت نگیرد گزینه بعدی بسیار پر هزینه 

خواهد بود. 

دولت کمونیستی دهه ها با این ادعا که مبلغ نوعی اخلاق و 
هنجار تازه است که ریشه در گوهر انسانی و ارزش های والای 
آن دارد، مدعی برتری بر فرهنگ منحط بورژوازی و هنجارهای 
غربی بود و درهای روسیه را به خارج بسته بود اما پس از کنار 
رفتن پرده آهنین و خاتمه نمایش تزویر و دروغ ایدئولوژی، 
معلوم شد که نه تنها حکومت در پرورش انسان های نوین، 
آنگونه که خود ادعا می کرد، شکست خورده، بلکه روس ها به 
علت محرومیت به شیفتگان هر نام و رنگ و برند غربی تبدیل 
شده اند. مک دونالد تا همین چند ماه گذشته که در اعتراض 
به جنگ اوکراین، از روسیه خارج شد، ۸00 شعبه در این 
کشور باز کرده بود. با رفتن آن، این رستوران آمریکایی تمام 
این شعبه ها به اضافه وسایل و ملزومات آن را به تاجری روس 
فروخته است. تاجر مزبور گفته به زودی همه این شعبه ها را 
با نام روسی خوشمزه و تمام بازگشایی می کند و قول داده 
کیفیت و مزه غذاها عینا مال قبل باشد و برای اثبات حرفش 
افزوده که آشپزخانه ها و وسایل مک دونالد سالم و سرحال در 
روسیه باقی می مانند. رفتن مک دونالد مانند آمدن آن، دارای 
معنا و دلالت های عدیده سیاسی است. قبل از هر چیز نشانه 
این است که روسیه به اهداف و آرمان های غربی پشت کرده 
و بار دیگر به قلعه هویتی خویش بازگشته است. اصل تهاجم 
به اوکراین هم از این زاویه صورت گرفت. ورای استدلال های 
سیاسی و ژئوپلیتیک و انگیزه های امنیتی و توسعه طلبانه، 
آنچه اصلا پوتین را مشتاق حمله به اوکراین نمود، یک انگیزه 
روان شناختی جدی بود که دلیل فلسفی مهمی پشت آن 
قایم شده بود. اوکراین به ارزش های روسی پشت کرده و 
به عنوان قطعه ای از جهان روسی در حال تجربه شیوه ای از 
مدیریت سیاسی و اجتماعی بود که در آن بر خلاف روسیه، 
جامعه از پایین به بالا سازماندهی می شد. در حالیکه روسیه 
پس از تلاشی ناکام در دهه نود به سنت دیرینه اقتدارگرایی و 
سازماندهی از بالا به پایین خود برگشته بود. اوکراین در مسیر 
سنگلاخ رسیدن به حکومت قانون از زمان استقلال، شش 
رئیس جمهور عوض کرده، در حالیکه روسیه دو نفر و نیم. از 
این زاویه می توان به دلیل خشم و حسادت پوتین به اوکراین 
پی برد. بخش عقب مانده تر امپراتوری سابق با شتاب و توفیق 
بیشتر در حال غربی شدن است و ضمن پیش افتادن و مواجهه 
با پیامدهای ناخوش آن، ممکن است به رقیب روسیه تبدیل 
شود و گره کور اقتدارگرایی روسی را باز کند. مساله فضیلت 
یا رذیلت لیبرال دمکراسی غربی نیست، مساله بدیلی است 
که روسیه پوتین به جای آن برگزیده است. واقعیت این است 
که ایده سیاسی پوتین بسی از نظریه بنیادین اتحاد شوروی 
محقرتر است. شوروی نه دمکراسی را قبول داشت و نه مک 
دونالد و نه اقتصاد بازار، و اساسا مدعی نظم نوینی به جای 
همه این ها و یک پروژه رهایی بخش فاخر بود اما پوتین شبیه 
و بدل هر سه اینها را آورده و با داشتن شبه دمکراسی، شبه 
مک دونالد و شبه بازار، تلاش می کند جنس تقلبی را به جای 

اصل بفروشد. 

آرمانملی:رئیس مجلس شورای اسلامی با اشاره 
به بحران آب و مدیریت منابع آبی کشور بر تدوین سند 
حکمرانی آب تاکید کرد و گفت: البته لازم است با استفاده 
از ظرفیت های موجود برای رفع تنش آبی در روستاها و 
سایرمناطق گرفتار این بحران، به صورت ضربتی و کوتاه 
مدت اقدام شود.  محمدباقر قالیباف در دیدار وزیر نیرو 
با بیان اینکه بحران آب و مدیریت منابع آبی یکی از 
مشکلات اساسی کشور و جزو مسائلی است که باید در 
برنامه توسعه هفتم مورد توجه قرار گیرد، گفت: لازم 
است با همکاری دستگاه های مسئول و مرتبط، سند 
حکمرانی آب تدوین شده و مبنای عملکرد بخش های 
مختلف در این باره باشد. وی تاکید کرد: ما در مجلس 
آمادگی داریم تا در قوانین مختلف و نیز برنامه هفتم 
توسعه به وزارت نیرو کمک کنیم تا تصمیمات اصولی 

درباره کاهش اشکالات در مدیریت منابع آبی گرفته شود 
و همچنین کمیسیون های تخصصی مجلس آماده اند 
در فرایند تدوین یک سند برای چگونگی حکمرانی در 
موضوع آب به دولت کمک کنند. رئیس مجلس شورای 
اسلامی با تاکید بر اینکه اتاق تصمیم گیری درباره آب 
نباید تاریک باشد، گفت: معتقدم برای حل بحران کنونی 
و پیش رو درباره آب باید در سه سطح اقدامات اساسی 
انجام دهیم؛ نخست اینکه باید با استفاده از ظرفیت های 
ایجاد شده و قرارگاه های جهادی به صورت ضربتی 
مشکل آب روستاها و مناطقی که دچار تنش آبی شده اند 
حل شود، همچنین لازم است به پروژه های منتخب این 
حوزه توسط وزارت نیرو نیز توجه ویژه شود تا در زمان 
مقرر به بهره برداری برسد و مردم از منافع آن بهره مند 
شوند و سوم اینکه باید حتما سند حکمرانی آب را در یک 

زمان منطقی تدوین و نهایی و برای اجرای آن برنامه ریزی 
و اقدام کنیم. در این نشست علی اکبر محرابیان وزیر نیرو 
نیز با بیان اینکه در مساله آب، نحوه اعمال حاکمیت و 
مدیریت منابع آب، اتمام طرح های نیمه تمام و استفاده 
از ظرفیت خیرین باید مورد توجه واقع شود تا مشکلات 
حوزه آب برطرف شود، گفت: وزارت نیرو برای اتمام 
پروژه های نیمه تمام آبی، ۳۵۲ طرح را در کشور انتخاب 
کرده و میزان بودجه مورد نیاز این پروژه ها نیز برآورد شده 
است. وی همچنین در این جلسه گزارشی از اقدامات این 
وزارتخانه جهت مدیریت منابع تولید برق و مدیریت 
مصرف آن ارائه و تاکید کرد که در دولت سیزدهم از 
نخستین روزها، برنامه ریزی برای افزایش تولید و مدیریت 
مصرف انجام شده است تا مردم آرامش بیشتری داشته 
باشند. وزیر نیرو ضمن تشکر از مجلس برای نگاه ویژه به 
حوزه تامین نیازهای صنایع آب و برق در بودجه ۱۴0۱، 
خاطرنشان کرد: تداوم هماهنگی ها میان دولت و مجلس 
می تواند مانع پراکنده کاری شده و گامی برای تخصیص 

اعتبارات بودجه سنواتی باشد. 

ازسويمحمدباقرقاليبافاعلامشد:

ورود مجلس به حکمراني آب

آرمانملی:رئیس جمهور با مرور معانی ضمنی و 
دلالت های انتخاب مردم در انتخابات ریاست جمهوری 
سال گذشته، این انتخابات را تأکید مجدد مردم به 
اجرای آرمان های اصیل انقلاب در حوزه عدالت گستری 
و مبارزه با فقر، فساد و تبعیض دانست. رئیس جمهور 
پیش از ظهر دیروز شنبه مصادف با ۲۸ خرداد، سالروز 
انتخابات ریاست جمهوری ۱۴00، در حضور جمعی از 
مردم شهرستان پیشوا، قرچک و ورامین که در ورزشگاه 
جهان پهلوان تختی این شهرستان گرد هم آمده بودند، 
گفت: آنچه مردم از ما خواستند، مبارزه با فقر، فساد و 
تبعیض بود و به این عهد خود با مردم وفادار هستیم و 
ان شاءا... با عمل به آنچه وعده کرده ایم در میدان عمل 

دولتی صادق الوعد خواهیم بود. 
اهماظهاراتآیتا...سيدابراهيمرئيسیاز

اینقراراست:
مردم قرچک، پیشوا و ورامین نه تنها در آغاز 
نهضت اسلامی، بلکه در ادامه جریان مبارزات منتهی 
به انقلاب اسلامی در سال ۵۷، در دوران دفاع مقدس 
و پس از آن در فتنه سال ۸۸ با بصیرت و هوشیاری به 
میدان آمده و حقیقتاً همواره در دفاع از ارزش ها، انقلاب 
و نظام اسلامی خوش درخشیدند. حماسه آفرینی اهالی 
قرچک، پیشوا و ورامین در مسیر دفاع از ارزش های 
اسلامی به سال های ۴۲ و ۵۷ محدود نشد و در سال 
۸۸ هم این مردم به صحنه آمدند و همراه با مردم دیگر 
مناطق، پای انقلاب ایستادند و بساط فتنه گران را جمع 
کردند. از همین رو بنده تصمیم گرفتم که امروز و در 
اولین سالروز انتخاب دولت مردمی به جای حضور در 
جلسات نمادین به میان مردم بیایم و پیگیر تکمیل 
پروژه های نیمه تمام باشم. برای بنده به عنوان نماینده 
مردم حضور در میان این مردم و رسیدگی به آنچه مایه 
نگرانی و دغدغه آنان است، دلنشین تر از دیدارها و 

جلسات نمادین است. 
به برکت انقلاب اسلامی، اقدامات و کارهای زیادی 
برای این منطقه انجام شده، اما کارهای انجام نشده 
زیادی نیز باقی مانده است. دیروز از پروژه هایی بازدید 
کردیم که بعضی از آنها ۱۷ سال و برخی دیگر حدود 
۱0 سال است که آغاز شده، اما هنوز به اتمام نرسیده اند. 
در راستای ایجاد تمرکز بیشتر برای مدیریت بهتر 
مسائل شهرستان در جلسه امروز)شنبه( شورای اداری 
شهرستان، فرمانداری ورامین به فرمانداری ویژه ارتقا 
پیدا می کند تا بتواند با دست بازتر پیگیر حل مشکلات 
باشد. به همکارانم در دولت و وزارت کشور ماموریت 
داده ام راهکارها و شرایط تاسیس ۲ استان در شرق و 
غرب استان را مورد بررسی قرار دهند.  در انتخابات 

سال گذشته در کنار شرایط سخت کرونایی دشمن 
نیز تلاش می کرد مردم را از حضور در پای صندوق های 
رأی منصرف کند، اما بصیرت و هوشیاری مردم دشمن 
را ناکام گذاشت. امروز به لطف خدا وضعیت متفاوت 
شده و آمار تلفات کرونا از روزانه حدود ۷00 قربانی، 
تک رقمی شده و در برخی روزها صفر می شود که این 
با لطف خدا، مجاهدت های کادر بهداشت و درمان و 

همراهی مردم حاصل شده است. 
خیلی ها به ما می گفتند چگونه می خواهید مشکل 
کسری بودجه ۴۸0 هزار میلیارد تومانی را رفع کنید. 
این در حالی بود که دولت در ماه ابتدایی فعالیت خود 
با مشکل پرداخت حقوق کارکنان مواجه بود، اما به 
لطف خدا و آگاهی مردم توانستیم بدون استقراض از 
بانک مرکزی یا چاپ پول که می  توانست باعث ایجاد 
مشکلات جدید شود، از این مرحله سخت عبور کنیم. 
دولت در وهله اول توانست با واکسیناسیون گسترده 
موانع موجود بر سر راه بازگشایی کسب وکارها و فعالیت 
مراکز علمی و آموزشی را برطرف کند. رأی مردم در 
۲۸خرداد ۱۴00 رأی به اجرای عدالت بود، آنچه مردم 
از ما خواستند، مبارزه با فقر، فساد و تبعیض بود و به این 
عهد خود با مردم وفادار هستیم و ان شاءا... با عمل به 
آنچه وعده کرده ایم در میدان عمل دولتی صادق  الوعد 
خواهیم بود. ساخت ۴ میلیون واحد مسکونی در طول ۴ 
سال وعده دولت، نیاز کشور و تصریح قانون است و باید 
به آن عمل کنیم که اگر این اتفاق نیفتد مثل گذشته 
عقب ماندگی ها در حوزه مسکن بر روی هم انباشته 

خواهند شد. 
در مدت سپری شـــده از فعالیت دولت مردمی 
گام های خوبـــی در عرصه های آموزش، مسکن 
و سلامت برداشته شده است، گفت: در این مدت 
۵ میلیون خــــانواده نیازمند بدون پرداخت هیچ 
وجهی تحت پوشش بیمــه سلامت قرار گرفتند 
و این روند ادامه خواهد داشت همچنین در زمینه 
عدالت آموزشی، جذب، ارتقا و استفاده عادلانه از 
 نیروی انسانی قدم های خوبی برداشته شده است. 
یکی از برنامه ها و اهداف اصلی دولت مردمی اصلاح 
ساختارهای فسادزا است.  بنده در قوه قضائیه با مفاسد 
برخورد می کردم و به اینجا آمدم تا با بسترهای فسادزا 
مبارزه کنم؛ وعده داده ایم ساختارهای فسادزا و آنچه 
مولد نابرابری است را اصلاح کنیم و این کار را خواهیم 
کرد. کسانی که به سفرهای استانی و حضور بنده در 
میان مردم خرده می گیرند، تجربه حضور در میان مردم 
و دیدار با آنها را ندارند. بنده به آنها پیشنهاد می کنم که 
در اجتماعات مردمی حضور یابند و لذت بودن در میان 

مردم را بچشند. این تأکید بنده است که همه مسئولان 
دولت مردمی باید با مردم، از مردم و در میان مردم 
باشند و بدانند که این حضور و همراهی مردم است که 

مشکلات عرصه های مختلف را حل خواهد کرد. 
مردمی بودن درسی است که امام راحل و رهبر 
معظم انقلاب در میدان عمل به ما آموخته اند، گفت: 
همان گونه که جبهه ها را مردم اداره کردند، مشکلات 
اقتصادی نیز با حضور مؤثر مردم رفع خواهد شد. آنچه 
در عرصه اقتصادی دنبال می کنیم، این است که مردم، 
بازار و فعالان اقتصادی شاهد آرامش و رشد اقتصادی 
باشند، افزود: دولت برای سال ۱۴0۱ رشد ۸ درصدی 
را هدفگذاری کرده است. در حالی که در آغاز فعالیت 
دولت مردمی نرخ رشد اقتصادی یک چهارم درصد 
بود، سال ۱۴00 را با رشد اقتصادی نزدیک به ۵درصد 
به پایان رساندیم. کاری که مردم سال گذشته پای 
صندوق های رأی شروع کردند در ۲۸خرداد پایان 
نیافت، بلکه این ۲۸خرداد روز آغاز کار مردم در دولت 
مردمی است. کار با حضور مردم شروع شده است و رشد 
اقتصادی و پیشرفت و اقتدار بازدارنده با مشارکت و 

حضور مردم حاصل خواهد شد. 
کار برای رفع همه تهدیدها و کسب قوت و 
اقتدار در دنیا برای دفاع مقتدرانه از آزادی، استقلال 
و جمهوری اسلامی آغاز شده است. راهی طولانی 
پیش رو داریم، به رغم همه تحریم ها و تهدیدها آینده را 
بسیار روشن می بینم و یقین دارم که دشمن همان گونه 
که تاکنون در برابر جمهوری اسلامی راه به جایی 
نبرده، پس از این نیز نمی تواند ما را متوقف کرده یا به 
عقب براند؛ فقط یک راه پیش رو داریم و آن راه حرکت 
به سمت پیشرفت و اجرای عدالت است. دشمنان و 
بدخواهان جمهوری اسلامی ایران در ماه های گذشته 
سعی کردند برای دولت حاشیه سازی کنند، اما به همه 
دولتمردان تأکید کردم که مانند برخی از دوره ها که 
مسئولان گرفتار حاشیه شدند و زیان آن متوجه مردم و 
کشور شد، مراقب باشند که گرفتار حاشیه نشوند. همه 
صاحبان قلم و تریبون و جایگاه اجتماعی، فرهنگی و 
رسانه ای برای حل مشکلات، دست به دست هم دهند. 
ما مکتبی را می پسندیم که باور »مامی توانیم« را به 
تبعیت از امام راحل و رهبر معظم انقلاب به جامعه القا 
کند. ما پیرو مقتدای بصیرت آفرینی هستیم که تأکید 
کرد با همراهی مردم هیچ مشکل حل ناشدنی در کشور 
نداریم؛ به همه تأکید می کنم که دچار حاشیه نشوند 
و بدانند که موفقیت در خدمت به مردم، خدمت به 
مردم و خدمت به مردم برای خداست و این تنها راه رفع 

مشکلات کشور است. 

رئيسجمهور:

آمدم تا با ساختارهای فسادزا مبارزه کنم
درميدانعملدولتیصادقالوعدخواهيمبود

 دست سرمایه گذار 
را بگیریم نه پای او را  !

یک نماینده مجلس گفت: یکی از 
دلایل درجا زدن سرمایه گذاری در طول 
سال های اخیر این است که دستگاه های 
حاکمیتی و حتی اتاق های بازرگانی در 
بسیاری از مواقع به جای اینکه دست 
مردم و سرمایه گذار را بگیرند پای آنها 
را گرفته اند. سید شمس الدین حسینی 
با اشاره به مشکلات فعالان اقتصادی 
با در نظر گرفتن شاخص های تولید، 
سرمایه گذاری و تورم بیان کرد: واقعیت 
امر این است که کمتر جلسه ای تشکیل 
می شود که دردهای فعالان اقتصادی 
در آن تکرار نشود اما هنر ما باید این 
باشد که به درمان ها بپردازیم. البته در 
بسیاری از مواقع درمان ها تلخ است ولی 
انتظار می رود که تیم درمان نگرانی و 
ترس را به بیمار منتقل نکند و عمیق تر 
به موضوعات بپردازد. او با بیان اینکه 
کمیسیون جهش تولید از ظرفیت خوبی 
بهره می برد، افزود: زمانی که در این 
کمیسیون به مسائل و مشکلات فعالان 
اقتصادی پرداختیم به این جمع بندی 
رسیدیم که اگر در کشور سرمایه گذاری 
پایین است و حدود ده سال است که 
سرمایه گذاری درجا می زند دلایلی دارد. 

قطعنامه شورای حکام 
پیچیده و سختگیرانه  نبود

عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس 
در این باره که برخی کارشناسان حوزه 
سیاست خارجی معتقدند که واکنش 
ایران نسبت به قطعنامه اخیر آژانس 
از  کشورمان  هسته ای  برنامه  علیه 
توازن لازم برخوردار نبوده و این اقدام 
ضدایرانی باید با عکس العمل جدی تری 
از جانب ایران روبه رو می شد، گفت: 
قطعنامه ای که اخیراً از سوی آژانس 
صادر شد از نظر محتوایی قطعنامه 
پیچیده و سختگیرانه ای نبود، هرچند 
که اصل صدور این قطعنامه با توجه به 
همکاری کامل ایران با آژانس بین المللی 
انرژی اتمی به هیچ عنوان قابل قبول 
نبود. ابوالفضل عمویی گفت: در همین 
چارچوب پاسخ جمهوری اسلامی ایران 
این بود که همکاری های فراتر از پادمان 
را که تا الان وجود داشته متوقف کند. 
البته بخش زیادی از این همکاری ها در 
چارچوب اجرای قانون هسته ای مجلس 
پیش از این متوقف شده بود، ولی پس از 
قطعنامه ضد ایرانی آژانس بخش دیگر 
این اقدامات نیز که شامل از مدار خارج 
کردن ۲۷ دوربین فراپادمانی آژانس بود، 
در روز های گذشته به مرحله اجرا رسید. 

 وظیفه ما معرفی اسلام 
ناب محمدی)ص( و 

انقلابی است

دبیر شورای نگهبان اظهار داشت: 
باید در راستای اهداف تلاش کنیم و 
مردم را در درجه اول در داخل و خارج 
از کشور با اسلام و انقلاب آشنا کنیم. 
البته ما کمبودها و کوتاهی هم داریم اما 
وظیفه ما معرفی اسلام در معنای اخص 
آن یعنی اسلام ناب محمدی )ص( و 
اسلام انقلابی است. تمام کشورهای 
اسلامی ادعای اسلامی بودن دارند و 
کمابیش هم کارهایی را انجام می دهند 
لذا تا زمانی که روحیه انقلابی در میان 
مسئولین و مردم نباشد، اسلامی در کار 
نیست؛ این نوع اسلام، اسلام آمریکایی 
است. آیت ا... جنتی گفت: اسلام انقلابی 
در واقع در بطن و موضع گیری های 
خودش، اسلام را معرفی می کند. دبیر 
شورای نگهبان اسلامی عنوان داشت: 
یکی از کارهایی که در سازمان تبلیغات 
اسلامی به آن کمتر پرداخته شده است؛ 
شناساندن شخصیت متعالی امام )ره( به 
مردم خارج از کشور بوده است. اخلاق، 
ایمان، سیاستمداری، زمان شناسی و 
خصوصیات دیگری از امام)ره( همچنان 
در داخل و خارج از کشور مغفول مانده 
است و باید در جهت شناساندن این 

ویژگی ها تلاش کرد. 


